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خبرنگار پارلمانی هم میهن
پریسا هاشمی

از دفاع تمام قد تا انتقاد تند و تیز
بررسی عملکرد هیئت رئیسه مجلس یازدهم در گفت وگو با نمایندگان

چهرهها

 پایان مهلت ثبت نام 
دور دوم انتخابات 

هادی طحان نظیف، ســخنگوی شــورای نگهبــان در 
گفت وگو با بخش خبری 4 سیما در خصوص مرحله دوم 
انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی که روز 
جمعه ۲۱ اردیبهشت ۱4۰۳ برگزار خواهد شد و ثبت نام 
نمایندگان نامزد های انتخاباتی در ســامانه »داوطلب« 
گفت:»براساس ماده ۶۸ قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی این امکان برای نامزد ها وجود دارد که نمایندگان 
خــود را برای حضور در شــعب اخــذ رای معرفی کنند. 
نمایندگان نامزد ها می توانند علاوه بر مجریان و ناظران از 
ابتدای رای گیری تا انتهای فرآیند شمارش آراء در شعب 
حضور داشته باشند. ثبت نام از نمایندگان نامزد ها چند 
روزی اســت که آغاز شده اســت. آخرین مهلت ثبت نام 
نماینــدگان نامزد ها تا ســاعت ۱4 روز چهارشــنبه ۱۹ 
اردیبهشت اســت.« وی در ادامه افزود:»باتوجه به اینکه 
زمان زیادی به روز انتخابات نمانده و کارت های نمایندگان 

باید صادر شود، این مهلت تمدید نخواهد شد.«

 ادامه مطالعات برای تقسیم تهران 
علیرضا فخاری، اســتاندار تهران در حاشــیه مراســم 
انتخابــات  الکترونیکــی  دســتگاه های  از  رونمایــی 
درخصوص آخرین وضعیت تشــکیل دو استان غربی 
و شــرقی تهران گفت:»دو منطقه در ایــن طرح وجود 
دارد که در غرب شهرستان های شهریار، ملارد، قدس، 
رباط کریــم و بهارســتان و در حوزه جنوب شــرقی نیز 
شهرســتان های ورامین، پاکدشــت، قرچک و پیشــوا 
جزو محدوده هایی اســت که مشمول طرح جداسازی 
می شــوند. مطالعات این طرح مدت زیادی است آغاز 
شــده و باید با شــرایط امروز جمعیتی طرح را منطبق 
کنیم.« وی در ادامه افزود:»براســاس سرشماری ها در 
غرب استان تهران در این شهرســتان ها نزدیک به ۲ و 
نیم میلیون نفر جمعیت و در جنوب شرقی استان هم 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر جمعیت داریم، لذا به لحاظ 
گســترش جمعیت باید ملاحظاتی را در نظر بگیریم. 
ملاحظات ســرزمینی، جمعیتــی و جغرافیایی هر دو 
منطقه و چگونگی تأمین زیرساخت ها بسیار مهم است، 
بی تردید تقسیم و تفکیک زیرساخت ها اهمیت بسیار 
زیادی دارد و قطعاً باید مطالعات میزان خدماتی که مردم 

باید در هر دو استان بگیرند، کامل شود.«

پایان غائله حسن روحانی 
محمد مهاجــری، فعال اصولگــرا در کانــال تلگرامی 
خود درباره بحث ها بر ســر ردصلاحیت حسن روحانی 
نوشــت:»حضرات معظــم فقها و حقوقدانان شــورای 
نگهبان، سلام علیکم، نظر به اینکه آقای حسن روحانی 
ادعاهایی درباره رفتار شــما بزرگان درباره ردصلاحیت 
خود در انتخابات اخیر مجلس خبرگان مطرح کرده، او 
را به یک مناظره تلویزیونی دعوت کنید و هر ۱۲نفرتان 
جواب های کوبنده به اظهارات او بدهید.« در ادامه این 
یادداشت آمده اســت:»اگر در برابر سخنان مستحکم 
و مســتدل شــما حرفی برای گفتن نداشــت که درس 
عبرت خواهد گرفت و برای همیشــه ســکوت خواهد 
کــرد و تاریخ ایران زمین این پیروزی شــورای نگهبان را 
جشن خواهد گرفت اما اگر به شیوه مناظره با قالیباف و 
رئیسی در سال های ۱۳۹۶ و ۱4۰۰ به حرف های شما 
پاســخ داد و مخاطبان تلویزیون، زبانم لال حق را به او 
دادند، شما اعلام کنید به خاطر همین نحوه حرف زدن 
ردصلاحیتــش کرده ایــد! در ایــن صورت هــم، تاریخ 
پیروزی شما را ثبت خواهد کرد. نگذارید قضیه بیخ پیدا 

کند. ایام ردصلاحیت نخبگان و خبرگان، مستدام.«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

عملکرد هیئت رئیســه مجلس در ادوار مختلف، چــه از درون و چه از 
بیرون مجلس مورد انتقاد و ایراد قرار گرفته است و حالا در دوره یازدهم 
مجلس ایراداتی که مطرح می شــود متفاوت از ادوار قبل است گاه از 
ســوی برخی نمایندگان، مباحثی درباره دخل و تصرف در قوانین و 
ضرورت پاسخگویی از سوی هیئت رئیســه به میان آمده است. مثلًا 
ادعای برخی از نمایندگان این اســت کــه پس از آنکه لوایح و طرح ها 
مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفته، متوجه ارسال آن از سوی مجلس 
شده اند و پس از اعتراض آن را به صحن آورده اند یا دستکاری هایی در 
آن شده است. ایراد و انتقادات به عملکرد هیئت رئیسه مجلس یازدهم 
به ریاســت محمدباقر قالیباف از همان ســال دوم آغاز شد و تا همین 
اردیبهشت ماه که مجلس روزهای پایانی خود را سپری می کند به انواع 
و انحای مختلف اتفاق افتاده است. برخی نمایندگان درباره دستکاری 

عملکرد هیئت رئیســه مجلــس دوره یازدهم مجلــس از خاموش 
شدن تریبون نمایندگان گرفته تا عدم اعلام وصول استیضاح ها، 

مورد انتقــاد قرار گرفــت اما برخــی از نمایندگان بــا اوج گیری 
این انتقادات در آســتانه شــروع به کار دوره دوازدهم مجلس 
مخالفند و به توصیه رهبری اشاره می کنند که گفتند:»شیرینی 
این انتخابات را به کام مردم تلخ نکنید.« این ســخنان شاید 

شــدت ایــن اظهارنظرهــا که گاهــی موجــب تخریب 
می شــود، کاهش داده امــا تندروی ها همچنان 

ادامــه دارد و به نظر می رســد نقــد تند و تیز 
هیئت رئیســه فعلــی بــه قصد رســیدن به 
هیئت رئیســه بعدی در حال انجام است و 
آنان که در هیئت رئیســه فعلی هســتند با 

انداختن تقصیر بــه گردن رئیس مجلس، خود را از این اتهامات 
مبرا می کنند. احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز، آذرشــهر و 
اســکو در گفت وگو با هم میهن به نقد عملکرد هیئت رئیسه 

مجلس پرداخته است که در ادامه می آید: 

Ó  این تحلیل وجــود دارد که برخی با انتقــادات تند و تیز از 
هیئت رئیسه از تریبون مجلس به دنبال آن هستند 
که کرســی های هیئت رئیســه مجلــس بعدی را 
کسب کنند. عملکرد هیئت رئیســه را در دوره 

یازدهم مجلس چگونه ارزیابی می کنید؟ 
ســخنگوی وقت شــورای نگهبان در ســال 
۱4۰۰ گفت: »مردم در انتخابات شرکت 

کنند یا خیر، در مشروعیت انتخابات تاثیری نخواهد داشت.« یعنی انتخاباتی 
با پشــتوانه 4۰ درصدی مشارکت مردم با انتخابات ۸۰ درصدی تفاوتی ندارد. 
این نوع نگاه حکمرانی ما به انتخابات است و مردم محلی از اعراب در سیاست 
و اقتصاد ندارند. اردیبهشــت امسال یک ســال از موضوع دریافت خودروهای 
شاسی بلند می گذرد. خطاب من به هیئت رئیسه بود و سوال کردم که دریافت 
این خودروها با استیضاح وزیر چه نسبتی دارد؟ یک سال از این سوال می گذرد 
و با وجود مستندات دقیقی که ارائه شد، میکروفن نماینده ای که این موضوع 
را اعلام کرد بسته، دادگاهی و به یک سال زندان محکوم شد. اما هیچ گزارشی 
از جانب هیئت رئیســه به مردم داده نشــد درحالی که مردم بــا اعلام موضوع 
خودروهای شاســی بلند با ابهاماتی روبه رو شــدند. این برای ارزیابی عملکرد 

هیئت رئیسه و حتی مجلس کافی است.
Ó  پس با این مورد که مطرح کردید از نگاه شــما عملکرد هیئت رئیســه 

مجلس بد بوده است؟
مجلــس با اعــلام این خبر با یــک اتهام روبه رو شــده بود. نماینــدگان باید از 
مجلس می خواســتند که از شأن مجلس و نمایندگان در چنین شائبه ای دفاع 
کند. چطور وقتی موضوع اســتعفای نــادران اعلام وصول نمی شــود جلوی 
تریبون مجلس تحصن می کنند و تا آخر جلســه اعلام وصول اســتعفای خود 
را می گیرند. چرا نمایندگان مجلس که در مظان چنین شــائبه ای قرار گرفتند 

چنین مطالبه ای از هیئت رئیسه نداشتند؟ 

احمد علیرضابیگی نماینده تبریز و آذرشهر و اسکو:

رئیسه مجلس پاسخگو نبوده است هیئت 
 نگاه 

نماینده
2

دستکاری در لوایح و طرح های مجلس قبل از رسیدن به شورای نگهبان 
در برنامه بودجه و زمان برنامه هفتم توســعه مطرح شد. این موارد در 
طرح »عفاف و حجاب« نیز بار دیگر عنوان شد، با این تفاوت که این بار 
نوک پیکان ایجاد تغییرات در مصوبات مجلس، هیئت رئیسه را نشانه 
گرفت. جلال محمودزاده در گفت وگو با هم میهن درباره عملکرد هیئت 

رئیسه سخن گفته است که در ادامه می آید:

Ó  انتقاداتی به عملکرد هیئت رئیســه شــده  اســت که یکــی از موارد 
آن دســتکاری در مصوبات اســت؛ تحلیل و نظر شــما درباره عملکرد 

هیئت رئیسه مجلس چیست؟
در رابطه با دســتکاری لوایح و طرح های مصوب مجلس، ما شــاهد بودیم که 
در یکــی دو مورد این اتفــاق رخ داد. یکی بحث بودجه و تغییــر در جداول و 
دیگری لایحه عفــاف و حجاب بود. یکی از نکات منفی مجلس یازدهم تغییر 

و دســتکاری در لوایح قبل از رســیدن به شورای نگهبان اســت. پس از آنکه 
بسیاری از نمایندگان درباره این موارد به هیئت رئیسه مجلس هشدار دادند، 

باز هم این موضوع تکرار شد.
Ó  چرا با توجه به هشــدار نمایندگان موضوع دستکاری در لوایح 

تکرار شد؟
این بــه جناحی عمــل کردن مجلــس برمی گــردد. در حقیقــت نمایندگان 
براســاس تفکرات سیاسی و جناحی هیئت رئیسه را انتخاب کردند. اگر سایر 
جریان ها و تشــکل های سیاسی نیز در هیئت رئیسه حضور داشتند، مطمئناً 
این موضوعــات پیش نمی آمد و ترکیب هیئت رئیســه در ســال های مختلف 
تغییــر می کرد. اما دایره حضور اصولگرایــان در مجلس این دوره پررنگ بود و 

خطاهای هیئت رئیسه را نادیده می گرفتند.
Ó  چقدر نگاه سیاســی در انتقادات واردشــده به هیئت رئیســه 

مجلس مؤثر است؟

جلال محمودزاده نماینده مهاباد:

هیئت رئیسه مجلس یازدهم جناحی عمل کرده است

 نگاه 
نماینده

1

مصوبات قبل از ارســال به شــورای نگهبان یا اقدام خارج از آیین نامه 
مجلس توســط هیئت رئیسه در این 4 سال هشــدار و تذکر داده اند و 
ناکارآمدی و ضعف این مجلس و حتی کاستی ها در »انقلابی گری« را به 
هیئت رئیسه نسبت دادند؛ البته که به مرور زمان اعضای هیئت رئیسه 
هــم برای آنکه در مظان این انتقادات و ضعف عملکردی قرار نگیرند؛ 
منتقد ریاســت مجلس شــدند و او را ســیبل انتقادات قــرار داده و از 
چنددســتگی در هیئت رئیســه خبر دادند. در این بین ابتدا نگاهی 
به انتقادات مطرح شــده از سوی نمایندگان به هیئت رئیسه و سپس 
گفت وگوهایی با نمایندگان در رابطه با عملکرد هیئت رئیسه داشته ایم 
که دریابیم کسانی که به تریبون دسترسی دارند از عملکرد هیئت رئیسه 
انتقاد می کننــد یا نمایندگان دوره یازدهــم هم از تصمیم گیری های 

هیئت رئیسه ناراضی بوده و به آن انتقاد دارند؟ که در ادامه می آید.

ایرادات مطرح شده به عملکرد هیئت رئیسه مجلس �
استیضاح ها یکی از مواردی بود که بسیاری از نمایندگان به 

نحوه اعلام وصول خارج از آیین نامه آن توسط هیئت رئیسه 1
مجلس ایراد گرفتند. نحوه مولدســازی که رئیــس قوه مقننه، قطع 
تریبون برخی از نماینــدگان، رعایت نکــردن آیین نامه های داخلی، 

دستکاری در اعلام وصول ها یا تغییر وقت ها از جمله ایراداتی بودند که 
نمایندگان مجلس به صورت موردی به هیئت رئیسه وارد می کردند و از 
آن گلایه مند بودند. اما »استیضاح های وزرای دولت سیزدهم و اعلام 
وصول آن« توسط هیئت رئیسه از جمله موضوعات مهم و چالشی بود 
که مورد اعتراض نمایندگان قرار می گرفت. استیضاح وزیر بهداشت و 
وزیر صمت )سابق( از جمله این استیضاح هاست که به گفته برخی از 
نماینــدگان مجلس: »با وجود حدنصــاب امضاها برخلاف آیین نامه 
مجلس اعلام وصول نمی شــد.« حتی علی اصغر عنابستانی، عضو 
هیئت رئیسه کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس نیز در مورد عدم 
وصول اســتیضاح ها تاکید کرد: »این خلاف آئین نامه است و اگر این 
روال ادامــه پیــدا کنــد، در ســال آخر مجلس به ســمت اســتیضاح 

هیئت رئیسه مجلس هم می رویم.«
دستکاری لایحه بودجه ۱4۰۰ نشان داد که استیضاح ها و 

مواردی که به آن اشــاره شــد، تنها ایــرادات نمایندگان به 2
عملکرد هیئت رئیســه مجلس نبــود. ۳۱ فروردیــن کاظم دلخوش، 
ســخنگوی کمیســیون حقوقی و قضائی در تذکری، دست کاری در 
لایحه بودجه ۱4۰۰ را مطرح کرده و خواستار پاسخ قالیباف به صورت 
علنی شد. علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس نیز 
در همان روز در صفحه شخصی خود علاوه بر اعلام دستکاری جداول 
بودجه از محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس و نادران، رئیس کمیسیون 

تلفیق مجلس خواست که در این مورد توضیح دهند. 
دســتکاری در مصوبات برنامه هفتم توســعه نیز از جمله 

موضوعاتی بود که در مجلس یازدهم به آن اشــاره شــده 3
است. علی بابایی کارنامی، عضو فراکسیون انقلاب مجلس شورای 
اسلامی در شهریور ۱4۰۲ از نامه نمایندگان به قالیباف در راستای 
توقف روند بررسی لایحه برنامه در صحن مجلس پرده برداشته و تاکید 
کرد: »باید لایحه به کمیسیون بازگردد. هیئت رئیسه کمیسیون تلفیق 
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